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احتیاجی به  سیاست های 
گام به گامی نداریم

معاون وزیر امور خارجه ایران گفت: 
کمیسیون  معمولی  نشست  جلسه 
مشترک بود که هر سه ماه یکبار برگزار 
می شود. البته الان مصادف شده بود با 
شرایط جدیدی که به وجود آمده و 
فرصتی که برای بازگشت همه طرف ها 
به برجام پیش آمده است. سید عباس 
عراقچی اعلام کرد: نشست اول را روز 
جمعه به صورت ویدئو کنفرانس برگزار 
کردیم و این نشست جلسه دوم بود. 
در مجموع جلسه سازنده ای بود ما 
توافق کردیم که دو گروه کاری تشکیل 
بشود؛ یکی در حوزه تحریم ها و دیگری 
در حوزه هسته ای و این دو گروه کاری 
که متشکل از همه اعضای کمیسیون 
مشترک یعنی این کارشناسان ایرانی 
به اضافه کارشناسان کشورهای 4+1 
بدون حضور آمریکا. آمریکا در هیچ 
جلسه ای که ایران حضور داشته باشد 
نخواهد بود، این سیاست قطعی ماست 
و در آن تردیدی نیست و همه امور 
هم بر همین ترتیب برنامه ریزی شده 
است. همچنین در کمیسیون مشترک 
هم پذیرفته شده است که بازگشت 
طرفین به صورت گام به گام نیست و 
احتیاجی به سیاست های گام به گامی 

نداریم. 

میان ایران و آمریکا 
گفت وگویی نخواهد بود

سخنگوی وزارت امـــور خـارجه 
گفت: هیچ گفت وگوی مستقیم یا 
غیرمستقیم میان ایران و آمـــریکا 
نبوده و هیچ گفت وگوی مجاورتی 
نیز میان ایران و آمریکا نخواهد بود. 
سعید خطیب زاده در گفت وگو با 
پرس تی وی اذعان کرد: ایران در 
وین با گروه 1+4 گفت وگو می کند 
اینکه گروه 1+4 چگونه و چه زمانی 
با ایالات متحده گفت وگو می کند به 
خودشان بستگی دارد اما میان ایران 
و آمریکا برای گفت وگو در خصوص 
رفع تمامی تحریم ها هیچ کانالی 
برقرار نخواهد بود و آنچه که ایران 
در کمیسیون مشترک انجام می دهد 
تعاملات و گفت وگوهای فنی با دیگر 
طرف های برجام است تا اطمینان 
یابد تمام تحریم های اعمال شده از 
جانب آمریکا در یک گام رفع شوند. 
در این نشست تصمیم گرفته شد تا دو 
نشست موازی کارشناسی برگزار شود. 
در یک نشست بر تحریم های اعمال 
شده از سوی آمریکا علیه ایران که باید 
به طور کامل رفع شود، تمرکز می شود 
و همچنین در نشست کارشناسی 
دوم بر جنبه هسته ای توافق و تدابیر 
جبرانی که ایران در پاسخ به عدم 
پایبندی طرف های برجام اتخاذ کرده 

است، تمرکز خواهد شد.
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بدون اف ای تی اف 
شرایط سخت می شود

عضو مجمع تشخیص مــصلحت 
نظام، در رابطه با روند فعلی تــصویب 
اف ای تی اف عنوان کرد: اف ای تی اف 
در دستور کار قرار می گیــرد و روی 
آن بحث می شود. سید مــحمد صدر 
با تاکید بر اهمیت لوایح اف ای تی اف 
تصریح کرد: من امیــد دارم کـــه 
تصمیمی بر اساس مصالح کشور در 
خصوص آن گرفته شود. من از قبل 
هم گفته ام که تصویب لوایح پالرمو و 
سی اف تی به نفع جمهوری اسلامی 
است و باعث می شود از مشکلات بانکی 
و تجاری زیادی که برای جمهوری 
اسلامی ایران به وجود آمده و موجب 
تحمیل هزینه های زیادی به ایران 
شده، کاسته شود و مشکلات ایرانیان 
خارج از کشور در گشایش حساب های 
بانکی و مشکلات، برطرف شود. در 
مجموع تصویب این لوایح به نفع ایران 
است. من نمی توانم پیش بینی داشته 
باشم، چون مجمع مدت ها تعطیل بود 
ولی امیدوارم این کار انجام شود، چون 
به نفع ایران است. واقعیت این است 
که عدم تصویب اف ای تی اف در شرایط 
فعلی فقط وضعیت را سخت تر می کند 
و باید مصلحت اندیشی صورت بگیرد.

آرمان ملی: رئیس جمهور در جلسه دیروز هیأت دولت اظهار کرد:  امروز شاهد فصل 
تازه ای از حیات برجام هستیم و از همه کشورها با ترکیب های مختلف از 1+4 با حضور ایران 
تا 1+4 با حضور آمریکا به هر نحوی صدای واحدی شنیده می شود و همه اطراف این توافق 
هسته ای به این نتیجه رسیده اند که هیچ راه حلی بهتر از برجام و هیچ مسیری جز اجرای 

کامل برجام وجود ندارد. اهم اظهارات حسن روحانی  از این قرار است: 
 یکی از افتخارات دوازدهم این است که در مقابله با فشار اقتصادی، فشار سیاسی،  فشار 
روانی و تبلیغاتی به گونه ای ایستادگی و مقاومت کرده که در اینکه راه دشمنان ما منجر به 
شکست شده امروز هیچ تردیدی وجود ندارد. البته همه ما می دانیم که این موفقیت در سایه 
مقاومت و ایستادگی یکپارچه ملت بزرگ ایران بوده و در این زمینه تردیدی نداریم. اگر 
ایستادگی و مقاومت مردم و تحمل سختی ها و رنج ها نبود ما شرایط دیگری داشتیم. دولت 
حتی در این جنگ سه ساله حاضر نشد به توصیه بعضی از دوستان عمل کند که آنها گفتند 
برای ارزاق عمومی و کالاهای ضروری سیستم کوپنی را برقرار کنید اما ما زیر بار این موضوع 
نرفتیم و گفتیم ما کشور را به طور عادی اداره می کنیم و نیاز به سیستم کوپنی نداریم. ما 
می توانیم کالا را به اندازه نیاز جامعه به وفور در اختیار مردم قرار دهیم و همین کار را کردیم.

 در شرایط تحریم امروز آمریکا به صراحت می گوید که آن سیاست شکست خورده و 
فشار حداکثری دیگر جواب نمی دهد و به صراحت می گویند راهی جز مذاکره نداریم و به 
صراحت می گویند اگر شما آماده اید حاضریم مستقیم بنشینیم و با شما مذاکره کنیم و اگر 
شما آماده نیستید حاضریم غیرمستقیم با 1+4 مذاکره کنیم. خب این به معنای پیروزی 
ملت ایران است. نباید این پیروزی را دست کم بگیریم. رسانه های ما، فضای مجازی ما و 
فضای حقیقی ما می خواهند این واقعیت را بپوشانند و این پیروزی را تحریف کنند. این یک 
پیروزی عظیم و بزرگ در تاریخ ملت ایران است و اصلا مربوط به دولت دوازدهم نیست، بلکه 

مربوط به ملت بزرگ ایران است.
 نه یک روز و دو روز و سه روز بلکه سه سال و نیم ایستاده و در برابر همه فشارها مقاومت 
کرده است. من خواهم گفت که اینها چقدر جنایتکارانه در برابر ملت ایران ایستادند اما 
شکست خوردند. برای اولین بار در تاریخ آمریکا در سه سال گذشته در دوره دولت ترامپ، 
آمریکا منزوی ترین دولت در سازمان ملل، شورای امنیت و مجمع عمومی و دادگاه لاهه و 

همچنین در افکار عمومی بود.
 پیروزی سیاسی ملت بزرگ ایران و دولت دوازدهم با رهبری مقام معظم رهبری و 
حمایت و هدایت ایشان به وجود آمد که توانستیم آمریکا را شکست دهیم. چرا با پول ملت 
برای این شکست آمریکا فیلم درست نمی کنید؟ اگر بناست از پول ملت فیلم درست کنید 
و نمایش دهید از واقعیت ها فیلم بسازید و حقایق را به مردم بگویید. پیروزی ملت را بگویید. 
نباید به مردم غیرواقعیت ها را بگوییم و نباید واقعیت ها را تحریف کنیم. مثلا از نشاط و حیات 
و قدرت سواحل مکران بگویید. در این هفت هزار سال تاریخ ایران ورق بزنید و ببینید چه 
کسی این کار را کرده است. چرا برای سواحل مکران فیلم نمی سازیم؟ چرا نمی گوییم در 

زمان فشار آمریکا ما آمریکا را شکاندیم.

 آمریکا چرا سر فرود آورده و امروز این گونه با ما حرف می زند. ببینید الان چجور حرف 
می زنند. به ما می گویند اگر می خواهید دو نفری مذاکره کنید یا اگر می خواهید سه نفری و 
یا شش نفری مذاکره کنید ما آماده ایم و می خواهیم حرف بزنیم و حل کنیم. این لحن آمریکا 

در برابر ملت ایران و قدرت ملت ایران را چه کسی توانسته به وجود آورد؟
 ما مگر در زمینه محصولات کشاورزی امروز شرایط مان با دیروز متفاوت نیست. 
چرا این تفاوت ها را تبیین نمی کنیم و نمی گوییم. چه ما بگوییم و چه نگوییم دشمن این 
محاسبات را مشاهده کرده و دیده است و در برابر قدرت این ملت سرفرود آورده و امروز 
برای اینکه بنشیند و راجع به اجرای برجام و بازگشت به تعهداتش صحبت کند. بازگشت 
به تعهدات در معنای دینی و مصطلح به معنای توبه است. آمریکا آمده توبه کند و آمده 
می گوید می خواهم توبه کنم و به برجام برگردم. حالا اینکه چقدر راست می گوید و چقدر 

در مقابل اجرا به حرفش وفادار است باید ببینیم و الان نمی خواهیم قضاوت نهایی کنیم.
 اگر طرف مقابل ما یعنی آمریکا جدیت کافی و صداقت لازم از خود نشان بدهد به 
نظر من ما در یک زمان کوتاهی می توانیم با 1+4 مذاکره کنیم و بدون مذاکره هم آمریکا 
می تواند تعهدات خود را اجرا کند. حالا اشکالی ندارد که می گویند اینها باید تبیین شود و 
ما هم حرفی نداریم اما راه ما همانی است که مقام معظم رهبری تصریح کردند و همان راه 

را انشاء ا... به حول و قوه الهی انجام خواهیم داد.
 متأسفانه یک حرفی را چند سال به دروغ به خورد مردم دادند هرچند که مردم باور 
نکردند، اما به هر حال عده ای به دروغ می گفتند که این ها فناوری هسته ای را فروختند و 
تمام شد و تعطیل کردند. می گفتند آنجا را سیمان کردند،  اینجا را بریدند و... اما حرف های 
دروغ الحمدا... آشکار شد. در همین مدت مجلس مصوبه ای تصویب کرد که البته ما نظرمان 
را گفتیم و من همچنان بر نظر خود باقی هستم، ولی این مصوبه یک خاصیت داشت و آن 

هم این بود که واقعیت توانمندی هسته ای ما را به خوبی آشکار کرد.
 می گفتند سازمان انرژی اتمی برود طراحی کند و غنی سازی ۲۰ درصد را اجرا کند، 
اما امروز می بینیم نه تنها ۲۰ درصد در زمان مشخص راه افتاد حتی بیشتر از آنچه مصوب 
شده بود تولید شد و قدرت تولید داریم. من به جرأت ادعا می کنم و آقای دکتر صالحی 
می تواند تبیین کند که هیچ وقت در تاریخ ایران توانمندی هسته ای ما مثل امروز نبوده 
است. قبل و بعد از انقلاب و در هر دولتی قوی ترین فناوری را امروز به نمایش جهانیان 
گذاشته ایم. روحانی همچنین تصریح کرد:  به دروغ به مردم گفتند که رفتید برجام را امضا 
کردید و فناوری هسته ای را دادید رفت. امروز که این چیزها را می بینید حداقل به دروغ تان 

اعتراف کنید. 
 می گویند این دولت در بخش نظامی فلان عقیده را دارد اما نمی گویند تحریم 
تسلیحاتی در همین دولت برداشته شده است. اتفاقا این دولت، کشور را در زمینه تسلیحاتی 
و پدافند هوایی از هر زمان قدرتمندتر کرده است. از سامانه S۳۰۰ گرفته تا 1۵ خرداد و ۳ 
خرداد و باور ۳۷۳ در این دولت انجام شد. ما پهپاد آمریکایی را با سامانه مهندسین خودمان 

سرنگون کردیم و اعتقاد دولت به قدرت نظامی را در عمل ثابت کردیم.

سـرمقــاله

نخستین نکته ای که باید بدان اشاره کرد، وظیفه ذاتی وزارت 
امور خارجه در رابطه با کشورهای مختلف و استراتژی تنظیم روابط 
در زمان بندی های بلند مدت، میان مدت و کوتاه مدت است. این 
زمان بندی ها باید به صورت یک نیاز اولیه در دستور کار قرار بگیرد. 
باید در وزارت امور خارجه طراحی هایی مانند سند همکاری ۲۵ ساله 
ایران و چین درباره همه کشورها داشته باشیم. البته متاسفانه هنوز 
ضعف های بسیاری در این رابطه وجود دارد. حتما اولویت کشورهای 
مطرح و قدرتمند، به ویژه از نظر اقتصادی در طراحی مذکور جایگاه خاص 
خود را دارد. کشور چین مانند سایر کشورهای مطرح نظیر هند، ژاپن، 
کره، اتحادیه اروپا، روسیه یا بعضی از کشورها در خود اروپا مانند آلمان، 
فرانسه و ایتالیا است و می بایست برنامه های استراتژیک خود را در رابطه 
با این کشورها داشته باشیم. الان بحث روابط ۲۵ ساله ایران و چین است 
و دلیل آن است که این ضعف در اولویت بندی هایی که باید در دستور کار 
دستگاه سیاست خارجی ایران می بود، وجود داشته است، زیرا در خصوص 
سایر کشورها چنین اقداماتی انجام نگرفته است. امیدواریم وزارت امور 
خارجه با هماهنگی سایر دستگاه ها نسبت به همه کشورها، با اولویت 
کشورهای بزرگ و قدرتمند، همراهی های بلندمدت خود را انجام دهد. 
در خصوص سند همکاری ۲۵ ساله ایران و چین، طبیعی است، زمانی که 
به صورت بلندمدت، افق همکاری ها را با کشوری که شاید الان دومین 
قدرت اقتصادی جهان است و به زودی قدرت اول اقتصادی جهان خواهد 
شد، را روی میز داریم، باید چارچوب همکاری ها را در این افق ۲۵ ساله 
ببینیم و تبیین کنیم. این سند، فعلا به آن چارچوب ها پرداخته است. 
زمانی که می خواهیم برنامه ای بلند مدت طراحی کنیم، افق های همکاری 
در زمینه های مختلف را مورد بررسی قرار می دهیم، ممکن است حتی 
بعضی از این بخش ها را با توضیح بیشتر نیز در سند همکاری مورد اشاره 
قرار بدهیم و این گام اول است. آنچه مهم است، آن است که در گام های 
بعدی، شما باید موافقت نامه های جداگانه ای برای شروع این همکاری به 
صورت سند همکاری در هر بخشی تنظیم کنید. در آن گام ها باید همه 
جوانب دیده شود. متخصصین و کارشناسان باید نظر بدهند. حتما زمانی 
که دو کشور می خواهند سندی را امضا کنند، هر کشوری سعی می کند، 
منافع خود را مطرح کند. در آن مرحله اگر با یک تیم کارشناسی دقیق، 
ابعاد مختلف قراردادهای جداگانه ای که باید ذیل این سند همکاری امضا 
شود، توجه ویژه داشته باشیم، می توانیم از این توافق به عنوان راهبردی 
که منافع ما را تامین کند، دسترسی پیدا کنیم. اگر بی دقتی و سهل انگاری 
کنیم و نظرات کارشناسی را در نظر نگیریم، ممکن است، کفه ترازو به 
نفع ما نباشد و منافع ما کمتر تامین شود. آنچه بسیار اهمیت دارد، آن 
است که در قدم های بعدی در تنظیم قراردادهایی که باید ذیل این سند 
همکاری به امضا برسد، با دقت کافی، حضور کارشناسان و متخصصان و با 
هوشمندی بررسی و امضا کرده و تلاش کنیم، حداکثر منافع ملی خود را 
به دست بیاوریم. به عنوان مثال ممکن است گفته شود در اصل 44 قانون 
اساسی به خصوصی سازی اشاره شده یا مقام معظم رهبری بارها اشاره 
فرمودند که اصل 44 باید در اولویت قرار بگیرد. این یک چارچوب کلی 
است که حتما باید در بلندمدت به آن برسیم. اگر در عمل بخواهیم به 
این موضوع عمل شود، ممکن است در اجرا خوب عمل نشود. اگر بد عمل 
کنیم، ممکن است، همین چارچوب خوب نفعی نداشته باشد یا خساراتی 
را به وجود بیاورد اما اگر خوب عمل کنیم، کاملا در راستای توسعه کشور 
گام برداشته ایم. این سند به تنهایی نه یک خسارت محض برای کشور 
است یا فروختن آن به حساب می آید نه می توان گفت تمامی منافع ما را 

تامین می کند. سند راهبردی تنها به چارچوب ها و کلیات اشاره می کند.

ابهامات سند 25 ساله ایران و چین 

رامین مهمان پرست
 سخنگوی سابق 

وزارت امور خارجه

یـــادداشت

مذاکرات غیرمستقیمی که چند هفته ای است میان ایران و 
ایالات متحده آغاز شده، به این نقطه رسیده است که مشکل 
حقوقی و سیاسی تا حدود زیادی حل شده و امروز موارد فنی به 
اولویت مذاکرات بدل شده است. به نظر می رسد در نشست اخیر 
وین نیز توافقاتی در خصوص مسائل فنی صورت گرفته است تا 
آمریکا به صورت کلی تحریم ها را لغو کند و ایران نیز به صورت 
کلی به تعهدات خود پایبند شود و این آن چیزی است که در 
روزهای اخیر می توان از صحبت های طرف های 1+4 استنباط 
کرد. زمان موضوع دیگری است که هنوز روی آن توافق نشده اما 
به نظر می رسد کلیت مذاکرات مثبت بوده و به سمت حل مشکل 
در حال حرکت هستند. از سوی دیگر ایران تا این لحظه با لغو 
تحریم ها به صورت گام به گام موافقت نکرده، اما اگر هم تحریم ها 
به صورت کلی برداشته نشود ایران مسلما دو خواسته دارد؛ 
نخست تمامی تحریم های مربوط به مسائل هسته ای لغو شود و 
در وهله بعد ایران بتواند آنها را راستی آزمایی کند تا در عمل نیز 
ایران با یک گشایش همراه شود. ایران پیگیر این موارد است و 
بعید به نظر می رسد به کمتر از این موارد رضایت دهد. ایران در 
این ایام همواره در مقابل فرابرجام و برجام پلاس و مواردی از این 
دست به خوبی مقاومت کرده است. باید توجه داشت در سیاست 
و در دیپلماسی هر چیزی ممکن است رقم بخورد. در این میان 
اگر ایالات متحده به صورت صادقانه به رفع تحریم ها به صورت 
گام به گام عمل کند، ایران نیز ممکن است از این روند استقبال 
کند و به نظر می رسد در این میان رکن اساسی راستی آزمایی 
باشد و اینکه طرف مقابل برجام تا چه میزان صادقانه و مسئولانه 
عمل کند. حدود 4۵ روز تا پایان ضرب الأجل ایران به آژانس 
بین المللی انرژی اتمی و طرف های دیگر برجام باقی مانده است 
و در کنار این ضرب الأجل یک برهه زمانی دیگر نیز وجود دارد و 
آن روز انتخابات ریاست جمهوری در ایران است که می تواند در 
این عرصه تاثیرگذار باشد. زمان مشخصا محدود است اما تفاوتی 
که در سال جدید نسبت به سال گذشته در خصوص برجام و حل 
مشکلات پیرامون آن به وجود آمده است، اراده سیاسی است که 
در طرفین بوجود آمده است تا به توافق رسند. موضع های رادیکال 
و تند امروز دیگر از سوی مقامات ایالات متحده علیه ایران و برجام 
شنیده نمی شود و این خود بزرگ ترین تغییر در این عرصه است 
که احیای برجام و لغو تحریم ها علیه ایران را محتمل تر کرده 
است. در بدترین حالت ممکن امروز دیگر شاهد تنش جدیدی 
در روابط ایران و غرب نخواهیم بود و در بهترین حالت نیز ممکن 
است مذاکرات وین به یک نتیجه جامع رسیده و تحریم ها لغو 
شود که این دو حالت نشان می دهد امروز شرایط به مراتب برای 

کشور بهتر شده است.

از وین تا رفع تحریم ها

محمدعلی بصیری
 تحلیلگر مسائل بین الملل

رئیسی   استعفا  نداده  است
مدیرکل روابط عمومی قــوه قـــضائیه شایعه 
استعفای آیت ا... رئیسی را تکذیب کرد. علی نادری، 
مدیرکل روابط عمومی قوه قضائیه نوشت: با نزدیک 
شدن به ماه های انتخابات، هم بازار شایعه داغ تر 
می شود و هم شبکه های اجتماعی امکان نشر خبر 
فاقد منبع معتبر را فراهم می کنند. مثلا خبری مبنی 
بر استعفای رئیس قوه قضائیه منتشر شد آنهم با 
منبع ناشناس. این خبر کذب محض است و البته نه 

اولین مورد از این شایعات بوده و نه آخرین.

 جزئیات دیدار 
اصلاح طلبان با خاتمی

یک فعال سیاسی اصلاح طلب تاکید کرد: دیدار با 
خاتمی در حد دید و بازدید عید بود و مسائل انتخاباتی 
در آن مطرح نشد. حسن رسولی  با اشاره به خبری که 
روزهای گذشته مبنی بر دیدار اصلاح طلبان با خاتمی 
مخابره شد، گفت: روز یکشنبه عده محدودی در دفتر 
خاتمی بودند که دیداری در حد دید و بازدید عید بود 
و مسائل انتخاباتی در آن مطرح نشد. وی در خصوص 
کاندیداتوری علی لاریجانی در 14۰۰ و احتمال 
حضور او در اردوگاه اصلاح طلبی گفت: من احتمال 
کاندیداتوری لاریجانی را دور از انتظار نمی دانم اما اینکه 
او کاندیدا مورد حمایت جبهه اصلاحات ایران باشد را به 
استناد آیین نامه این جبهه که به تایید اکثریت اعضای 
جبهه اهم از حقیقی و حقوقی رسیده است، منتفی 
می دانم. او افزود: براساس منشوری که سند اصلی 
همگرایی تیم احزاب اصلاح طلب است به دلایل مختلف 
در انتخابات دور سیزدهم، این جبهه تنها از کاندیدای 

اصلاح طلب حمایت و پشتیبانی خواهد کرد. 

شرط لاریجانی برای 
کاندیداتوری 

یک فعال سیاسی اصولگرا مدعی شد علی لاریجانی 
نامزدی اش در انتخابات پیش رو را به عدم حضور آیت ا... 
رئیسی وابسته کرده است. سیدحسین نقوی حسینی 
گفت: »یک نقل قولی از آقای لاریجانی شنیدم که 
ایشان جایی مطرح کرده و گفته »اگر آیت ا... رئیسی 
بیاید دیگر نیازی به کاندیداتوری من نیست.« با این 
اوصاف اگر آیت ا... رئیسی نامزد شود به نظرم تکلیف 

انتخابات ریاست جمهوری روشن است.«

 تکذیب خبر خلع 
درجه معاون سابق سپاه 

سخنگوی سپاه با تکذیب خبر منتشره در یک کانال 
تلگرامی پیرامون خلع درجه معاون هماهنگ کننده 
سابق سپاه گفت: عملیات روانی و خبرسازی های 
کذب علیه سپاه مذموم و محکوم به شکست است. در 
پی انتشار خبری در یکی از کانال های تلگرامی پیرامون 
خلع درجه سردار سرتیپ پاسدار جمال الدین آبرومند 
معاون هماهنگ کننده سابق سپاه، سردار سرتیپ دوم 
پاسدار رمضان شریف سخنگو و مسئول روابط عمومی 
کل سپاه با تکذیب این خبر، تصریح کرد: خلع درجه 
سردار آبرومند معاون هماهنگ کننده سابق سپاه 
صحت نداشته و خبر جعلی و ساختگی یک کانال 
تلگرامی در این خصوص به شدت تکذیب می شود.

وی تاکید کرد: اینگونه خبرسازی ها و عملیات روانی 
علیه سپاه که معمولا در موسم انتخابات شدت می یابد، 
مذموم و به مانند همیشه در برخورد با سد هوشمندی 
و هوشیاری مردم شریف و بیدار ایران، محکوم به 

شکست است.

توصیه انتخاباتی آیت ا... جنتی
دبیر شورای نگهبان با انتقاد از شرایط اقتصادی 
کشور گفت: وضعیت برای اقشار کم درآمد جامعه، 
بسیار سخت شده و نرخ ها هر روز بالا می رود، مسئولان 
باید هر چه سریعتر به مشکلات مردم رسیدگی کنند.  
آیت ا... احمد جنتی با اشاره به وضعیت کرونا و ابتلای 
هزاران نفر از مردم به این بیماری منحوس، تصریح 
کرد: متاسفانه دوباره تعداد زیادی از شهر های کشور 
به شدت درگیر کرونا شده اند؛ کرونا به سرعت در حال 
پیشروی است و این بسیار نگران کننده شده، ولی 
امیدواریم که مسئولان و مردم با همکاری هم، هرچه 
زودتر وضعیت را کنترل کنند. دبیر شورای نگهبان 
همچنین با اشاره به وضعیت اقتصادی کشور، اظهار 
داشت: وضعیت اقتصادی کشور بسیار نگران کننده 
است و معلوم نیست که آیا مسئولان از اصلاح وضعیت 
موجود اقتصادی، ناتوان هستند یا اینکه اعتنایی ندارند؛ 
وضعیت برای اقشار کم درآمد جامعه، بسیار سخت شده 
و نرخ ها هر روز بالا می رود، مسئولان باید هرچه سریعتر 

به مشکلات مردم رسیدگی کنند.

 تصمیم نایب رئیس مجلس 
برای کاندیداتوری 

نایب رئیس اول مجلس گفت: بنده در انتخابات 
14۰۰ ثبت نام خواهم کرد و نامزدی در انتخابات به 
تأیید صلاحیت شورای نگهبان بستگی دارد. سید 
امیرحسین قاضی زاده درباره خبرهای مربوط به 
اعلام نامزدی خود در انتخابات ریاست جمهوری 
سال 14۰۰ گفت: بنده در انتخابات ثبت نام خواهم 
کرد و نامزدی در انتخابات به تأیید صلاحیت شورای 
نگهبان بستگی دارد. وی ادامه داد: جریانی در 
حال ایجاد است که شورای نگهبان را با جوسازی و 
هوچی گری تحت فشار قرار دهند. ویژگی های رجل 

سیاسی و مذهبی در قانون مشخص شده است.

ایران هنوز عضو برجام است 
خطیب زاده، سخنگوی وزارت امور خارجه، در 
توئیتی نوشت: تحریف رسانه ای نمی تواند این واقعیت 
را تغییر دهد که برخلاف آمریکا، ایران همچنان یک 
عضو برجام است. تنها »راه بازگشت« آمریکا به توافق، 
عبارتست از: پایبندی کامل و رفع موثر تمام تحریم های 
اعمال، بازاعمال یا تغییر برچسب داده شده. تنها پس از 

آن، ما تدابیر جبرانی خود را متوقف می کنیم.

اخبار کـــوتاه

»آرمان ملی« از بیانیه سیاسی 16۰ نماینده درحمایت از یک سریال جنجالی روایت می کند:

حمایت از گاندو مهم تر از معیشت!
  مخالفان دولت در مجلس حمایت از سریال سراسر دروغ گاندو را به حل مشكلات معیشتي و رفع تحریم از کشور ترجیح مي دهند

  مخالفان دولت حامیان سریال گاندو در مجلس هستند                  مردم درگیر مشكلات هستند، نمایندگان دنبال حمایت از گاندو

رئیس سازمان انرژی اتمی:
با برجام صنعت هسته ای نه متوقف و نه کند می شود

آرمان ملی- محمدهادی علیمردانی: کرونا، 
تحریم، بیکاری، فقر و... سرفصل های مشکلات کلان 
ایران در سالی که گذشت بود. با این حال برخی نمایندگان 
مجلس دغدغه هایی را دنبال می کنند که نه تنها در 
راستای رفع مشکلات مردم نیست، بلکه با ایجاد مانع در 
مسیر تحقق تعامل قوا، مشکلات کشور را افزون خواهد 
کرد. حمایت از سریال گاندو ۲ اقدام اخیر نمایندگان بود.

  شاخص رفاه در ایران
میزان نارضایتی مردم در سال گذشته به دلایل 
متعددی افزایش یافت. مردم در زمینه های گوناگون 
فرهنگی  سیاسی،  اقتصادی،  سرفصل های  از  اعم 
و اجتماعی دست و پنجه نرم می کنند. آذر سال 98 
حسین سلاح ورزی نایب رئیس اتاق ایران، در پنجمین 
نشست هیات نمایندگان اتاق ایران، بر اساس گزارش 
جهانی مربوط به مقایسه کشورهای جهان در چارچوب 
9 شاخص فرصت های کسب وکار، آموزش، بهداشت، 
امنیت، آزادی های فردی، کیفیت حاکمیت و مواردی از 
این دست، رتبه ایران را در بین سایر کشورهای جهان 119 
اعلام کرد و گفت: »این شاخص ها هر ساله بررسی و با هم 
مقایسه می شوند که بر این اساس رتبه ایران با نزول دو 
پله ای نسبت به سال گذشته به 119 رسیده است.« تنزل 
رتبه ایران نشان می دهد که وضعیت کشور در موارد فوق 

با وضعیت بسیار آشفته ای مواجه است.
  تخریب مسئولان

در کنار این موارد، ایران نیز مانند سایر کشورهای دنیا 
با معضل بیماری کرونا دست و پنجه نرم می کند. تمامی 
اینها در حالی است که تحریم گریبان گیر سایر کشورهای 
دنیا نیست. در این زمان، کنترل شرایط کشور، تلاش همه 
ارکان کشور با رویکردی تعاملی را می طلبد. همه قوا و 
دستگاه ها باید حداکثر تلاش خود برای رفع مشکلات 
را به کار ببندند تا نیازهای مردم مرتفع شده و فشارهای 

گوناگون از دوش کشور و ملت برداشته شود. در این شرایط 
تحقیر و تخریب، آخرین اقدامی است که مسئولان باید در 
مواجهه با اختلاف نظرها انجام دهند. در این شرایط بود که 
سریال گاندو ۲ ساخته شد. ساخت این برنامه علیه وزارت 
امور خارجه ایران، تا جایی حاشیه ساز شد که بارها مورد 
انتقاد مسئولان از رئیس جمهور تا وزیر امور خارجه کشور 
قرار گرفت و حتی فعالان سیاسی غیروابسته به دولت 
نیز از سازندگان آن انتقاد کردند. کسب منافع گروهی و 
سیاسی تا حدی برای برخی تندروها جالب بود که تصمیم 
گرفتند به جای ساخت برنامه درباره معیشت، کرونا و 
سایر مشکلات مردم، بیت المال مردم را برای مصارف 

سیاسی- انتخاباتی هزینه کنند.
  گاندو 3؟!

در همین راستا اخیرا رستم قاسمی وزیر نفت دولت 
محمود احمدی نژاد و نامزد احتمالی انتخابات ریاست 
جمهوری سیزدهم، در توئیتی نوشت: »ضمن تشکر 
از فرزندانم امینی و افشار که با تمام فشارها توانستند 
گوشه ای از پروژه نفوذ دشمنان ایران را نشان دهند 
می خواهم از فرمایشات رئیس جمهور محترم وام بگیرم و 
بگویم: یک عده بزدل هستند و تا حرف گاندو پیش می آید 
می گویند ما می لرزیم. به جهنم! منتظر گاندو  ۳ هستیم!« 
به نظر می رسد، قاسمی که تنها سابقه شاخصی اش حضور 
در دولت بهار است، حمله دیپلمات های ایران را بهترین 
راه برای جلب توجه عمومی می بیند، هرچند مشاورین 
رسانه ای او باید درباره میزان محبوبیت محمدجواد ظریف 

در میان توده های مردم به او اطلاعات بدهند.
  بیانیه مجلس

مجلس یازدهم از ابتدای دوران استقرار خود، 
تذکرات متعددی را از مقام معظم رهبری دریافت 
کرد و بخش قابل توجهی از آن تذکرات، درباره رویکرد 
پارلمان مقابل دولت بود. اخیرا 16۰ نماینده مجلس 

حداقلی با انتشار بیانیه ای نشان دادند، قصد ندارند 
رویکرد تعاملی در قبال دولت داشته باشند. بخشی از 
متن این بیانیه بدین شرح است: »ملت در مجموعه 
تلویزیونی گاندو به صراحت دیدند که پروژه نفوذ بسیار 
فراتر از موضوع جاسوسی به نفع دشمن و در واقع هدف 
نهایی اش دلسرد کردن مردم از انقلاب و آرمان هایش 
با بکارگیری آخرین روش ها و تکنولوژی های ساخته 
شده در کارگاه های فوق سری سازمان های جاسوسی 
آمریکا، رژیم صهیونیستی و سایر مراکز جاسوسی غرب 
است. همان که مقام معظم رهبری باز هم درباره آن 
هشدار دادند و اعلام کردند هدف از نفوذ، جریانی که 
مهم تر از نفوذ موردی است، تغییر باورها، تغییر آرمان ها 
و تغییر نگاه است. به گونه ای که مسئول مورد نفوذ 
همانطوری فکر کند که همان آمریکایی نگاه می کند. 
به رغم این هشدارها، اما متاسفانه طی چند سال اخیر 
شاهد تبعات و پیامد های سنگین آثار نفوذ در کشور 
مخصوصا در حوزه اقتصاد بودیم. مجموعه تلویزیونی 
گاندو کیفرخواستی مستند علیه همین نگاه بود، نگاهی 
که حتی مشکل آب خوردن ملت را هم خارج از کشور 
جستجو می کرد. نگاهی خودباخته که شأنی برای 
توانایی جوانان برومند در داخل قائل نیست و بر این 
تصور باطل است تا کدخدا نخواهد، اتفاقی نخواهد افتاد. 
ملت عزیز ایران! ما نمایندگان شما در خانه ملت یک بار 
دیگر خاضعانه همدردی و البته تشکر خود را از تحمل 
شما به واسطه مشکلات شدید اقتصادی که پیش آمد 
اعلام کرده و تمام تلاش مان را برای کاهش مشکلات با 
الگو قراردادن نامگذاری سال 14۰۰ از سوی مقام معظم 
رهبری که سال »تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها« 
نامیدند، به کار خواهیم گرفت، اما بدانید ریشه مشکلات 
کجاست، چه جریانی و با چه انگیزه ای بر سر راه بالندگی 

این کشور مانع می سازد.«

رئیس سازمان انرژی اتمی در حاشیه جلسه دیروز 
هیات دولت با بیان اینکه مراسم روز ملی فناوری هسته ای 
روز ۲1 فروردین برگزار می شود، اظهار کرد: این مراسم 
با حضور رئیس جمهور برگزار می شود. علی اکبر صالحی 
گفت: در این مراسم 1۳۳ دستاورد به نمایش در می آید. 
شش هفت رونمایی انجام می شود که مهمترین آن 
چندین رادیودارو است که برای درمان بیماری های 
صعب العلاج به کار می آید. امسال به تعداد این داروهای 
جدید اضافه می شود. وی ادامه داد: یکی دو مورد دیگر 
دستاورد هسته ای داریم که نمی توانیم در معرض نمایش 
بگذاریم، مرکز ملی یون درمانی در استان البرز شهریور 
ماه افتتاح می شود. این مرکز یک بیمارستانی است که 
بیماری های صعب العلاج را درمان می کند. تجهیزات 
این بیمارستان ۲۰۰ میلیون یورو و معادل 6 هزار میلیارد 
تومان و ساختمان آن نیز 1۰۰ میلیارد تومان است که 
تمام این هزینه ها را وام گرفتیم. این مرکز، ششمین نوع 
از این بیمارستان ها در جهان است و در غرب آسیا هم 
فقط ما چنین بیمارستانی داریم. صالحی بیان کرد: پروژه 
دیگری داریم تحت عنوان پروژه تولید رادیو دارو بر اساس 
GMP یا »پروژه تترا« که 6۰ میلیون یورو تجهیزات 
دارد و هزینه این را هم از دولت نگرفتیم. این پروژه دارای 
۳۷ هزار متر ساختمان است. مقدمات این پروژه شهریور 
ماه افتتاح خواهد شد. وی تاکید کرد: مطمئن باشید 
با برجام صنعت هسته ای نه متوقف و نه کُند می شود، 

خودتان مقایسه کنید که ما در سال 9۲ در عرصه های 
مختلف چه داشتیم و الان چه داریم. رابرت مالی]نماینده 
آمریکا در امور ایران[ اخیرا گفته بروید ببینید با اقدامات 
ترامپ صنعت هسته ای ایران به کجاها رسیده است. رئیس 
سازمان انرژی اتمی با بیان اینکه »ما 1۵ نوع سانتریفیوژ 
 IR6، داریم که در حال غنی سازی اورانیوم هستند مثل
 IR1 عنوان کرد:  در سال 9۲ ما تنها با » IR4، IR۲M
غنی سازی می کردیم، این خیلی جهش بزرگی است. قبل 
از برجام، حداکثر غنی سازی مان 1۳ هزار سو بود اما الان 
بدون اینکه تمام امکاناتمان را بسیج کنیم، 16۵۰۰ سو 
غنی سازی داریم. خب آیا این صنعت کُند و متوقف شده 
است؟ وی اظهار داشت: ما حدود ۵ تن اورانیوم غنی شده 
و حدود ۵۷ کیلوگرم اورانیوم ۲۰ درصد داریم درحالی که 
قرار است در یکسال 1۲۰ کیلوگرم داشته باشیم اما الان به 
۵۷ کیلو رسیده ایم. صالحی خبر داد: با همکاری روس ها 
در حال ساخت دو نیروگاه هستیم. تولید کیک زرد ما قبل 
از برجام 4 الی ۵ تن بوده اما الان به طور متوسط به ۳۵ 
تن رسیده است. رئیس سازمان انرژی اتمی در پاسخ به 
سوالی درخصوص مذاکرات وین گفت: کارشناسان فنی 
سازمان انرژی اتمی در مذاکرات هستند. جلسه اول این 
گفت وگوها هم جلسه مثبتی بوده است. موضع ایران در 
این مساله موضع روشن و اصولی است. صالحی اظهار 
کرد: اگر آمریکا به برجام برگردد و تحریم ها را رفع کند، 
ایران هم باز خواهد گشت، در این خصوص بحث گام به 

گام نداریم و اصلا چیزی در این ارتباط نشنیدم. وی راه 
را برای تفاهم درخصوص برجام هموار دانست و گفت: 
در زمان ترامپ تحریم های جدیدی اضافه شده است که 
در این مذاکرات باید لیست این تحریم ها مرور شود و از 
طرفی می خواهند اقدامات ما را هم مرور کنند. ما برخی 
اقدامات را به صورت لحظه ای می توانیم متوقف کنیم، 
مثلا تولید اورانیوم ۲۰ درصد را می توانیم لحظه ای متوقف 
کنیم اما برای جمع کردن سانتریفیوژهای جدید، زمان 
می خواهیم. رئیس سازمان انرژی اتمی ابراز داشت: آمریکا 
در یکی دو سال اخیر شکست های سیاسی زیادی خورده 
است، اگر برجام نبود قطعا این شکست های آمریکا محقق 
نمی شد. حفظ برجام ما را در موضع حق قرار داده است. 
اینکه آمریکایی ها از این موضع که اول ایران باید اقدام 
کند، عدول کرده یک دستاورد سیاسی است. صالحی در 
ادامه گفت: تا امروز نشانه های خوبی دیدیم و ایران هم 
اعلام کرده به تعهداتش پایبند خواهد بود به شرطی که 
آنها هم به تعهداتشان عمل کنند. وی اعلام کرد: ما 1۰۰۰ 
سانتریفیوژ IR۲M را در این یکی دو ماهه نصب کردیم، 
یک زنجیره کامل IR۶ هم در حال کار کردن است و 
امروز زنجیره های ۳۰ تاییIR۵، IR۶S کار می کند. این 
16۵۰۰ سو عمدتا در این چند ماه اخیر و براساس قانون 
مجلس ایجاد شده است. این دستاوردها درچارچوب 
گام های کاهش تعهدات است و اگر قرار شد برجام اجرایی 

شود، این ها را متوقف می کنیم.

رئیس جمهور:

تحريف واقعيت ها و دروغگويی پاسخ نداد
  چرا در مورد پیروزی  سیاسی مردم فیلم نمی سازید
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